
   كرمان: صادرات استان كرمان بيش از 13 درصد از برنامه پيش بيني شده 
جلوتر است. سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان كرمان در اين 
خصوص گفت: سهم اس��تان كرمان در صادرات، افزايش صادرات و كاهش 
واردات امس��ال يك ميليارد و 169 ميليون دلار پيش بيني شد كه با تحقق 
900 ميليون دلار صادرات طي 9 ماه از برنامه پيش بيني شده جلوتر هستيم. 
حسيني نژاد افزود: در اين مدت 123 هزار تن مواد معدني و صنعتي و محصولات 

كشاورزي از گمرك استان كرمان به كشورهاي مختلف صادر شده است.  
   زنجان: طرح نظام نوين ترويج كشاورزي در 131 پهنه زنجان اجرا شد. 
مدير هماهنگي و ترويج سازمان جهاد كشاورزي زنجان دراين خصوص 

گفت: اين طرح در بيش از 978 روس��تاي 
زنجان انجام ش��ده اس��ت. نصرت��ي افزود: 
هم اكنون 131 كارشناس جهاد كشاورزي 
در عرصه ه��اي پهنه بندي ش��ده، دانش و 
اطلاعات كشاورزي را در اختيار بهره برداران 
قرار مي دهند. وي ادامه داد: س��اماندهي و 
به روز كردن مراكز خدمات كشاورزي و مراكز 

ارتباط با كشاورزان، انتقال يافته هاي تحقيقاتي به كشاورزان، پهنه بندي و 
بررسي مشكلات هر پهنه از برنامه هاي نظام نوين ترويج كشاورزي است. 
   مازندران: 80 واحد مسكوني از ابتداي امسال تاكنون به مددجويان تحت 
حمايت بهزيستي استان مازندران واگذار شد. معاون مشاركت هاي مردمي اداره 
كل بهزيستي مازندران گفت: براي تأمين منزل مسكوني افراد تحت پوشش 
بهزيستي استان مازندران امسال 100 واحد مسكوني ساخته شده كه تاكنون 

80 واحد مسكوني تحويل داده شده و 20 واحد نيز در حال تكميل است. 
   چهارمحال و بختياري: معاون ميراث فرهنگي چهارمحال و بختياري 
از ثبت ملي ۵9 اثر تاريخي و معنوي چهارمحال و بختياري در فهرست آثار 
ملي كشور خبر داد. مصطفي هادي پور در اين رابطه گفت: از مجموع ۵9 
اثر، ۵0 اثر معنوي و 9 اثر طبيعي است كه 4 اثر معنوي از جمله سياه چادر 
يا بهون، مال كنون )آئين زمان كوچ بختياري ها(، شاهنامه خواني بختياري 
و فنون ساخت شيرسنگي ثبت شده اند. وي با اش��اره به اهداف ثبت آثار 
معنوي و طبيعي اس��تان افزود: ثبت و نگه داش��ت آيين ها، فرهنگ ها و 

خرده فرهنگ هاي چهارمحال و بختياري از اهداف ثبت اين آثار است. 
   فارس: مديركل ميراث فرهنگي اس��تان ف��ارس از برگزاري نهمين 
نمايشگاه ملي صنايع دستي در ش��يراز خبر داد. مصيب اميري با اعلام 
زمان برگزاري نمايشگاه صنايع دستي كش��ور در 2 تا 6 اسفند 9۵ گفت: 
اين نمايشگاه با همكاري اتحاديه صنايع دستي و شركت 27 استان و 21 
شهرستان اس��تان فارس در ارگ كريمخان برگزار مي شود. وي هدف از 

برگزاري اين نمايشگاه را شناخت، عرضه و فروش صنايع دستي دانست. 
   همدان: معاون شركت آب منطقه اي همدان از صرفه جويي 87 ميليون 
مترمكعبي آب همدان در سال 9۵ خبر داد. منصور ستوده در اين باره گفت: 
از ابتداي امسال تاكنون در مجموع 87 ميليون و 390 هزار مترمكعب در 
مصرف آب صرفه جويي شده است كه اين امر شامل محل هاي مختلف 
مي شود. وي افزود: امسال از محل انس��داد چاه هاي غيرمجاز در استان 
همدان 43 ميليون و 900 هزار مترمكعب صرفه جويي شده كه بيشترين 
صرفه جويي به ترتيب مربوط به شهرستان هاي رزن 19 ميليون و 210 
هزار مترمكعب، كبودرآهنگ 13 ميليون و 130 هزار مترمكعب و همدان 

3ميليون و 600 هزار مترمكعب است.

در حالي كه استان 

محمدرضا سوري
   گزارش 2

قم ب�ا دارا بودن 90 
مع�ادن  درص�د 
سنگ هاي قيمتي و نيمه قيمتي كش�ور، پس از 
خراسان رضوي يكي از مهم ترين مناطق در اين 
زمينه به شمار مي رود، با اين وجود واردات بي رويه 
انواع سنگ هاي بدلي و كم ارزش از چين موجب 
ش�ده تا به جاي نگين ه�اي ايراني، س�نگ هاي 
بي كيفيت و ارزان چيني روي ركاب انگشترها جا 
خوش كن�د. در كنار اين مس�ئله، ب�ه روز نبودن 
تجهيزات تراش س�نگ و اس�تفاده از روش هاي 
سنتي عملاً عرصه را بر اين صنعت ارزشمند تنگ تر 
كرده اس�ت، به طوري كه به ادعاي كارشناسان، 
بي توجهي به اين معضل مي تواند ورشكستگي را 
ب�راي فعالان اي�ن صنعت ارزش�مند رق�م بزند. 

    
وجود معادن سنگ هاي قيمتي در استان قم سبب 
شده تا بيش از 400 هنرمند استان در كارگاه هاي 
بزرگ و كوچك در زمينه ساخت دستي ركاب انگشتر 
و سنگ فعاليت داشته باش��ند. يكي از كارشناسان 
صنعت سنگ اس��تان قم در اين زمينه به »جوان« 
مي گويد: »پيشينه صنعت س��نگ هاي قيمتي و 
نيمه قيمتي در قم به 7 هزار سال پيش برمي گردد و 
از همان زمان سنگ تراشان با برش و صيقل دادن آنها 
از اين سنگ ها در قاب انگشترهاي زينتي، تسبيح، 
گردنبند و گوش��واره اس��تفاده مي كردند.« محمد 
فراهاني مي افزايد: »تمامي س��نگ هاي موجود در 
استان، نيمه قيمتي است كه به عنوان نمونه مي توان 
از عقيق، جاسپر، حديث، كالس��دون، آگات و ساير 
سيليس هاي زينتي نام برد. « اين عضو نظام مهندسي 
معدن با اشاره به فراواني و تنوع سنگ هاي عقيق در 
قم ادامه مي دهد: »در دو سال گذشته عقيق هاي به 

رنگ سرخ، زرد، كبود، سفيد، دودي، حديد و جاسپر و 
اين اواخر عسلي و شجر اكتشاف شده با اين وجود اين 

استان از داشتن عقيق آبي محروم است. «
  پاي تراش سنگ ها مي لنگد

با تمام مزايايي كه سنگ هاي نيمه قيمتي قم دارند، 
اما به دليل به روز نبودن دستگاه هاي تراش سنگ، 
صنعتگران قمي هنوز هم براي ساخت اين نگين ها از 
ابزار سنتي و دستي استفاده مي كنند كه اين موضوع 
موجب خرابي و كاه��ش ارزش نگين هاي توليدي 
مي شود.  رئيس خانه معدن استان قم در اين خصوص 
به جوان مي گويد: »در حالي كه براي برش سنگ ها 
و زيباتر كردن جلوه آنها نياز به داشتن دستگاه هاي 
صنعتي است اما اين موضوع در استان مورد غفلت 
واقع ش��ده اس��ت. « صابر عمورس��ولي مي افزايد: 
»تجهيزات س��نتي و بي توجهي به استاندارد ها در 
تراش سنگ ها از جمله عوامل مهمي است كه سبب 

شده هم كيفيت و هم كميت نگين هاي توليدي در 
قم به شدت كاسته شود.« وي ادامه مي دهد: »از ديگر 
مشكلات موجود در اين صنعت، نبود تخصص برش 
سنگ ها اس��ت چراكه اين سنگ ها با هر وسيله اي 
قابل برش نيستند و نيازمند ابزار پيشرفته هستند.« 
از ديگر معضلات در اين عرصه مي توان به پراكندگي 
فعالان اين حوزه اشاره كرد. از طرفي نبود اشتغال 
موجب ش��ده تا افرادي كه كمترين تخصص را در 
اين زمينه دارند تنها با داش��تن 10 ميليون تومان 
سرمايه صاحب كارگاه سنگ تراشي شوند كه اين 
موضوع به شدت روي كيفيت سنگ هاي توليدي در 
قم اثر منفي گذاشته است.  رئيس خانه معدن استان 
قم با تأييد اين موضوع مي گويد: »متأسفانه سنتي 
بودن برش س��نگ ها يكي از مشكلات اين صنعت 
در كشور خصوصاً قم است چراكه بايد هر سنگ را 
با وسيله اي خاص برش زد تا بر ارزش نگين ساخته 

شده افزوده شود.« عمورسولي مي افزايد: »از آنجا كه 
سنگ تراشي در دنيا روز به روز در حال پيشرفت بوده 
و به علم تبديل شده است لذا جا دارد كه اين حرفه 
از قالب سنتي درآيد و اين موضوع به شدت نيازمند 
حمايت هاي دولتي و سرمايه گذاري بخش خصوصي 
است.« وي ادامه مي دهد: »با توجه به وجود چندين 
كارخانه فرآوري سازي در قم به راحتي مي توان اين 
سنگ ها را به صورت تراش داده شده به بازار عرضه 
كرد تا علاوه ب��ر افزايش ارزش اف��زوده آن موجب 

اشتغالزايي در استان شود.«
  جولان سنگ هاي كم ارزش چيني در بازارقم 
گزارش ها نشان مي دهد س��الانه به طور متوسط 
20 ميليون زائر به استان قم سفر مي كنند كه تعداد 
قابل توجهي از اين افراد به شدت علاقه مند به خريد 
سنگ هاي عقيق و فيروزه هستند كه با توجه به تنوع 
س��نگ هاي فيروزه در قم مي توان حساب ويژه اي 
روي درآمد ناش��ي از فروش اين مصنوعات باز كرد 
اما بي توجهي به بالابردن كيفيت تراش سنگ هاي 
توليدي سبب شده در حال حاضر سنگ هاي بدلي 
و بي ارزش چيني كه از رنگ و لعاب خوبي برخوردار 
بوده و خريدار را ب��ه راحتي فريب مي دهند جولان 
بدهند.  كارشناس ارشد سنگ هاي قيمتي و نيمه 
قيمتي با اشاره به وفور فروش عقيق هاي تقلبي در قم 
مي گويد: »عقيق هاي به اصطلاح رنگي، در بازار سنگ 
نبوده و نوعي شيشه هاي رنگي هستندكه توسط 
برخي تجار سودجو از چين وارد استان مي شود.« 
محمد فراهاني مي افزايد: »از آنجا كه قانوني براي 
جلوگيري از واردات سنگ هاي بي ارزش و تقلبي در 
كشور وجود ندارد و از طرفي سود بالا و قيمت پايين، 
موجب شده تا اين سنگ ها در بازار به راحتي خريد 
و فروش شده و اين ضربه بزرگي به عقيق توليدي در 

قم و فعالان اين بازار وارد كند. «

در پي اج�راي وعده دولت به س�اكنان اس�تان 
البرز مبني بر افزايش خط راه آهن كرج و اتصال 
آن به خط ريلي ته�ران- تبريز، عمليات اضافه 
كردن دو خ�ط ريلي ب�ه اين ش�بكه در منطقه 
سرحدآباد واقع در قسمت جنوبي فرديس كرج 
كليد خورد. پروژه اي كه اگرچه با هدف توس�عه 
و با سرعت چش�مگيري به مرحله اجرا رسيد، 
اما با عبور از چن�د متري خانه هاي مس�كوني، 
از همان ابتدا زندگي را ب�ه كام جمعيت ده هزار 
نفري سرحدآباد تلخ كرد. گذشته از سر و صدا و 
لرزه هاي مداومي كه خواب و آسايش را از چشمان 
اهالي ربوده اس�ت، نبود هيچ حف�اظ و حريم و 
گذرگاه امن، حاشيه خط آهن را براي ساكنان به 
نقطه مرگ تبديل كرده است. اين درحالي است 
كه در طي سال هاي اخير تاكنون اقدامي براي رفع 
مشكلات ساكنان اين منطقه انجام نشده است. 

    
درحالي كه در قانون ايمن��ي راه ها و راه آهن، توجه به 
حفظ حريم و ايمني ساكنان حاشيه خط آهن مورد 
تأكيد قرار گرفته و انجام اقداماتي چون نصب تابلوهاي 
خطر و جدا سازي حريم ريلي قطار، از طريق ساخت 
ديوار يا فنس كشي به منظور جلوگيري از بروز حوادث 
احتمالي و به خطر افتادن جان مردم جزو وظايف وزارت 

راه و شركت راه آهن محسوب مي ش��ود، اما در حال 
حاضر حدود يك كيلومتر از دو خط رفت و برگشت 
خط آهن تهران- تبريز بدون وجود هيچ حفاظ و مانعي 
از چند متري خانه هاي مسكوني منطقه سرحدآباد 
مي گذرد. عبور چندين قطار در شبانه روز از چند متري 
خانه هاي اهالي علاوه بر ايجاد س��ر و صداي فراوان و 
سلب آسايش آنها، زندگي اين افراد را هم با مخاطرات 
جدي روبه رو كرده است. به دليل نبود مانع در حريم 
خط آهن و نبود راه دسترسي ايمن براي گذر از خط 
آهن، مردم سرحدآباد بارها شاهد برخورد كودكاني 
كه در حريم خطوط ريلي بازي مي كنن��د، عابران و 
وسايل نقليه با قطار و كشته شدن آنها بوده اند.  اهالي 
اين منطقه چند سالي است با ترس و نگراني از تكرار 
حوادث تلخ ناشي از كشته شدن اعضاي خانواده شان 
در اثر برخورد با قطار روزگارشان را سپري مي كنند و با 
اميد اينكه شايد روزي اعتراضات و ابراز ناراحتي هايشان 
از وضع موجود به پايان برسد به هر دري مي زنند تا شايد 
صدايشان به گوش مسئولي برسد!   با آغاز حركت اولين 
قطارها از وسط منطقه سرحدآباد، ساكنان آن بارها 
براي جابجايي و تغيير مس��ير پروژه دست به دامان 
فرمانداري، استانداري، نمايندگان مردم در خانه ملت و 
حتي دادستاني شدند اما هر بار تنها پاسخي كه گرفتند 

اين بود كه »كاري از ما برنمي آيد«.

  تعلل چند ساله در اجراي راهكارها
در حالي كه بحث تغيير مسير پروژه و حتي جابجايي 
خانه هاي مسكوني به عنوان پيش��نهادي از سوي 
ساكنان اين منطقه بارها مطرح شده بود و مسئولان 
اين راهكارها را بعيد و غيرعملي مي دانستند حالا 
پس از گذشت چندين سال و كشته شدن تعدادي 
از ساكنان س��رحدآباد، معاون سياسي و انتظامي 
فرمانداري شهرستان فرديس از امكان تغيير مسير 
پروژه خب��ر مي دهد!   محمدرضا فلاح ن��ژاد در اين 
خصوص مي گويد: اداره كل راه آهن، تملك اراضي 
و املاك م��ردم منطقه س��رحدآباد را ب��ا رضايت 
شهروندان در دستور كار قرار داده است و در صورت 
عدم رضايت مردم مس��ير پروژه تغيير داده خواهد 
شد.  وي با بيان اينكه برخي از افراد به حريم راه آهن 
تجاوز كرده بودند كه بايد پاسخگوي مردم و دولت 
باشند مي افزايد: اجراي اين طرح ملي نبايد آرامش 
ساكنان مردم منطقه سرحدآباد را تحت الشعاع قرار 
دهد از اين رو فرمانداري شهرس��تان فرديس براي 
رفع مشكلات شهروندان سرحدآبادي كه با اجراي 
اين طرح خانه هايشان در حريم قرار خواهد گرفت، 
تلاش مي كند و از حقوق قانوني ساكنان اين منطقه 
حمايت مي كند!  ناگفته نماند بحث تجاوز به حريم 
راه آهن و اقدام به ساخت و ساز واحدهاي مسكوني 

در چند متري خطوط راه آهن در چند سال اخير و 
با مجوزهاي قانوني و البته سكوت مسئولان در حال 
انجام بوده است و معلوم نيست اين مسئولان تا حالا 
كجا بوده اند كه بعد از اين همه سال زندگي سخت 
مردمان سرحدآباد و بروز حوادث مرگبار تازه به فكر 

حقوق قانوني اين افراد افتاده اند؟!
حميد احدي، سرپرس��ت فرمانداري شهرس��تان 
فرديس هم با اشاره به بررسي بحث تملك حريم 
ساكنان منطقه سرحدآباد مي گويد: پس از برگزاري 
جلس��ه با مديران راه آهن جمهوري اسلامي ايران 
نحوه قيمت گذاري و خريد خانه هاي شهرونداني 
كه در اين ط��رح قرارگرفته اند مورد بررس��ي قرار 
خواهد گرفت!  اي��ن اظهارات ش��ايد بتواند كمي 
اهالي سرحدآباد را به رفع مشكل چندين ساله شان 
اميدوار كند اما وقتي خواسته هاي ساده اي چون جدا 
كردن ريل هاي راه آهن با استفاده از ديوارهاي پيش 
ساخته و تورهاي سيمي كه اجراي آن نه به زمان نياز 
دارد و نه صرف هزينه هاي هنگفت، چندين سال 
معلق مانده و مردم به رغم پيگيري فراوان پاسخي 
نگرفته اند آيا حالا مي توانند به تحقق وعده تملك 
اراضي و جابجايي مسير پروژه كه قطعا اقدامي زمانبر 

و پرهزينه است دلخوش باشند؟!
ناگفته نماند طي چند سال اخير اقداماتي از جمله 
احداث دو زيرگذر براي اين منطقه نيز اجرايي شده 
است اما به دليل غيراصولي ساخته شدن و طولاني 
بودن مسير گذر عابران و البته نبودن مانع يا حفاظ 
در حريم ريل راه آهن بلااستفاده ماند و به زباله داني 
تبديل شد.  حالا بنا به اظهارات سيدمحمد موسوي 
مدير پروژه هاي افزايش خطوط راه آهن كشور قرار 
است يك زيرگذر عابر پياده در اين منطقه احياء و 
حدود هفت متر از حريم راه آهن در اختيار شهروندان 
سرحدآباد قرار بگيرد!   اقدامي كه با توجه به تجربه 
ناموفق گذشته ش��ايد نتوان آن را به تنهايي حلال 
مشكلات دانست.  در شرايطي كه طي اين چند سال 
ساخت و سازها با مجوز ش��هرداري در اين منطقه 
انجام مي ش��د چرا بحث تجاوز به حريم خط آهن 
مطرح نبوده و مانع نشده اند؟ شايد گفته شود مقصر 
كساني هس��تند كه در حريم اين ريل خانه سازي 
كرده اند اما صرف نظر از اينكه اين اقدام از سر ناچاري 
بوده يا حاصل سودجويي عده اي بساز و بفروش، آنچه 
مسلم است بي توجهي مسئولان به وضعيت زندگي 
مردم در اين منطقه و مشكلات پيش رويشان بوده 
اس��ت. موضوعي كه حالا انجام اقداماتي براي رفع 
اين مشكل ديرينه را با نااميدي و بي اعتمادي همراه 
مي كند.   حالا اهالي منطقه س��رحدآباد در انتظار 
تحقق وعده هايي هستند كه دودش به چشم كسي 
نرود و بتواند به معناي واقعي مشكل چند ساله اين 

منطقه را رفع كند!
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اصفهانبهشهردوچرخههاتبديلميشود
 استفاده از دوچرخه به عنوان راهكاري مؤثر در كاهش حجم ترافيك شهري، 
آلودگي هوا و مصرف سوخت مورد توجه شهرهاي مختلف جهان قرار گرفته 
است و ما نيز بايد شهر توريستي اصفهان را به اين فرهنگ تبديل كنيم. 
شهردار اصفهان با بيان اين مطالب و با اشاره به بحران هاي ناشي از توزيع 
نامتوازن خودروها گفت: خودروها معابر ش��هري را به هيولاهايي مملو از 
سروصدا و دود ناشي از خودروها تبديل كرده اس��ت و لازمه برون رفت از 
اين معضل تشويق مردم براي استفاده از دوچرخه است.  مهدي جمالي نژاد 
افزود: در دهه هاي 20تا 40 شمسي، تعداد دوچرخه هاي اين شهر آن قدر 
زياد بود كه براي مديران شهري مشكل ايجاد كرده بود، بر عكس اين روزها 
كه فراواني اتومبيل، آلايندگي و معضلات عديده اي را براي مردم به وجود 
آورده كه باعث شده مسئولان شهري به روش هاي مختلف مردم را تشويق 
كنند كه از دوچرخه استفاده كنند.  وي اهتمام ش��هرداري را در ايجاد و 
راه اندازي ايستگاه هاي دوچرخه ضروري خواند و گفت: مديريت شهري 
سال هاست با راه اندازي ايستگاه هاي دوچرخه رايگان، مردم را تشويق نموده 
تا براي سفرهاي كوتاه مدت شهري از اين وسيله ارزان و پاك استفاده كنند.  
شهردار اصفهان، افزود: امروز در دستگاه شهرداري اين اراده از شهردار تا 
معاونان وجود دارد كه فرهنگ دوچرخه سواري شهري را گسترش دهيم. 
اگر راهكار پيدا شود آماده ايم با تمام مشكلات مالي كه كشور با آن دست به 

گريبان است، براي گسترش دوچرخه سواري در اصفهان، هزينه كنيم. 

95درصدمتقاضيانكارلرستان
تحصيلكردههستند

لرس�تان با داش�تن جمعيتي بالغ بر يك ميليون و754 هزار نفر در 
صدر جدول بيكاري كشور قرار گرفته اس�ت. اين در حالي است كه 
از 132 هزار جوان جوياي كار در اين استان، 125 هزار نفر آنها را افراد 
تحصيلكرده و متخصص تشكيل داده اند. بنابراين با استناد بر اين آمار، 
متوليان امر نه تنها نتوانسته اند از نعمت هاي الهي و طبيعي استان در 
راستاي اشتغال زايي استفاده كنند، بلكه نيروي متخصص لرستاني 
هم بايد به جمعيت بيكار استان اضافه ش�ود. اين اتفاق هم درحالي 
رخ مي دهد كه صنايع لرستان يكي پس از ديگري به تعطيلي كشانده 
مي شوند و مسئولان براي احياي آنها دست روي دست گذاشته اند. 

    
طبق آمار رسمي مراكز كاريابي لرستان، تاكنون 132 هزار جوان جوياي كار 
در 1۵ مركز كاريابي استان ثبت نام كرده اند كه از اين تعداد 12۵هزار نفر آنها 
افراد تحصيلكرده هستند. بر اساس اين آمار نه تنها وجود منابع و ذخاير فراوان 
طبيعي در استان، دردي از جوانان لرستاني دوا نمي كند، بلكه حتي تحصيلات 
عاليه هم نتوانسته معضل بيكاري در لرستان را ريشه كن كند. اين درحالي است 
كه استان لرستان از ظرفيت هاي فراواني براي اشتغال زايي نيروهاي متخصص 
برخوردار است، اما با بي توجهي و بي برنامگي مسئولان اين امكانات منفعل باقي 
مي مانند.  از جمله ظرفيت هاي موجود در لرستان مي توان به وجود شهرك هاي 
صنعتي اشاره كرد كه طبق گفته جعفر بدري، رئيس كل دادگستري لرستان، 
اكنون واحدهاي صنعتي در شهرك هاي صنعتي اين استان فعاليتشان متوقف 
و تجهيزاتي كه در اين بخش قرار گرفته  بدون استفاده رها شده اند. علاوه بر 
اين مي توان به نساجي لرستان، كارخانه خميرمايه دورود، كارخانه پارسيلون 
خرم آباد به عنوان سه صنعت قديمي و بزرگ استان اشاره كرد كه اكنون مهر 
تعطيلي بر سردر همگي آنها زده شده است. البته مشكل لرستاني ها بيش از 
تعطيلي سه كارخانه بزرگ است و متأسفانه فرصت پيشرفت از صنايع خرد 
و كوچك هم گرفته شده اس��ت.  در اين خصوص هوشنگ بازوند استاندار 
لرستان با اشاره به اينكه نبود زيرساخت ها براي جذب سرمايه گذار مانعي 
براي اشتغال  زايي در استان است، مي گويد: لرستان حدود 20 سال در بخش 
به روزرساني زيرساخت ها عقب است و بايد هم به دنبال تقويت زيرساخت ها 

باشيم هم رقابت كنيم و هم سرمايه جذب كنيم. 
  ضرورت به روزرساني زيرساخت ها

علاوه بر آنچه گفته شد، 40 درصد منابع استان به گفته مسئولان در اختيار 
بانك هاي خصوصي قرار دارد كه عملكرد نامناس��ب اي��ن بخش ها نه تنها 
نمي تواند گره اي را باز كند بلكه با توجه به سياست گذاري هاي اشتباه دولت 
در پرداخت وام و تسهيلات مالي، منجر به افزايش تعداد زندانيان استان هم 
مي شود به طوري كه جعفر بدري، رئيس كل دادگستري استان لرستان در 
اين خصوص مي گويد: دولت براي پرداخت تسهيلات به بانك ها بخشنامه اي 
داده كه بانك ها به طور حتم تسهيلات پرداخت كنند. بنابراين مشكلاتي در 
بازپرداخت به وجود مي آيد كه انتظار دارند ما با پر كردن زندان ها مطالبات 
آنها را وصول كنيم.  همچنين به رغم تمام ظرفيت هاي موجود در لرستان، 
سياست  گذاري هاي اشتباه نه تنها توليدكنندگان لرستاني را طي سال هاي 
گذشته به مصرف كننده تبديل كرده اس��ت بلكه روند به چرخش درآمدن 
دوباره صنعت در اين استان را هم مختل كرده است. بنابراين براي اينكه صنايع 
خرد و كوچك در لرستان دوباره فعال شوند، نياز به سرمايه گذاران خارجي و 
داخلي داريم. اين نيز در حالي است كه بسترسازي براي ورود سرمايه گذاران در 
اين منطقه هنوز مورد توجه مسئولان قرار نگرفته است. بنابراين اگر مسئولان 
به دنبال اشتغال زايي براي جوانان تحصيلكرده لرستاني هستند، نمي توانند با 
پرداخت وام دردي از آنها دوا كنند و در ابتداي كار بايد زيرساخت هاي صنعتي 
استان را به روزرس��اني كنند. علاوه بر اين با پرداخت تسهيلات بانكي نبايد 

بگذارند كارخانه هاي بزرگ استان به مرز تعطيلي كشيده شوند.

نگين هاي بدلي چيني بازار عقيق قم را كساد كرد 
قيمت پايين، تنوع رنگ و خوش تراشي موجب شده تا سنگ هاي بي ارزش چيني بازار قم را تصاحب كند

زندگيپرخطردرچندمتريريلقطار
رعايت نكردن حريم خطوط ريلي، زندگي سرحدآبادي هاي كرج را با مرگ پيوند زده است 

اجراي2هزارطرحاشتغالدرآذربايجانغربي
مدير كل كميته امداد آذربايجان غربي     آذربايجان غربي
از اجراي 2 هزار و 9 طرح اشتغال براي 
توانمندس�ازي خانواده هاي تحت حمايت در اين استان خبر داد. 
عزيز سهندي با اشاره به تنوع طرح هاي خودكفايي و اشتغال در اين نهاد و 
تناسب طرح ها با علائق و استعدادهاي مددجويان گفت: مددجويان مستعد 
و علاقه مند به فعاليت هاي اقتصادي در انتخاب طرح هاي اشتغال آزاد بوده 
و مي توانند در رشته هاي مختلف از جمله كش��اورزي، دامپروري و ساير 
زمينه هاي شغلي به فعاليت بپردازند.  سهندي افزود: در 9 ماهه سال جاري 
اجراي 34 طرح كشاورزي، 928 طرح دامپروري، 221 طرح صنايع دستي و 
826 طرح خدماتي از سوي مددجويان تحت حمايت آغاز شده و براي اجراي 
اين طرح ها ۵3 ميليارد ريال از محل منابع امدادي و بيش از 230 ميليارد 
ريال از محل اعتبارات قرض الحسنه بانكي، صندوق توسعه ملي و ساير منابع 
هزينه شده است.  مدير كل كميته امداد استان افزود: با توجه به وجود مراتع 
گسترده در استان آذربايجان غربي بيشترين طرح هاي اجرا شده در 9 ماهه 
سال جاري در بخش دامپروري بوده است به طوري كه در اين زمينه شاهد 
اجراي 928 طرح دامپروري با هزينه كرد 142 ميليارد ريال در سال جاري 
هستيم.  وي گفت: به منظور حصول موفقيت در اجراي طرح هاي اشتغال از 
ابتداي سال جاري تا پايان آذر ماه 3 هزار و ۵29 مددجوي زن و 2 هزار و ۵73 
مددجوي مرد مجموعاً 6 هزار و 102 نفر با هزينه كرد ۵ ميليارد و 82 ميليون 

ريال آموزش هاي لازم مهارتي و شغلي را فراگرفتند. 

ظرفيتتوليديكسومواحدهايصنعتي
استانمركزيتثبيتشد

طي س�ال جاري پرداخت تس�هيلات     مركزي
رونق در اس�تان سبب تثبيت ظرفيت 
 تولي�د 33درص�د از واحده�اي صنعت�ي و افزاي�ش ظرفي�ت 
اي�ن صناي�ع ش�ده اس�ت.  از  ۶۶ درص�د ديگ�ر  تولي�د 
استاندار مركزي با اعلام اين خبر گفت: در بخش كشاورزي نيز پرداخت 
تسهيلات، موجب تثبيت 42 فرصت شغلي شد و 20 فرصت شغلي جديد 
را نيز ايجاد كرد.  محمود زماني قمي در نشست كارگروه اقتصاد مقاومتي 
استان مركزي كه با حضور وزير صنعت، معدن و تجارت در اراك برگزار 
شد، با اشاره به پروانه بهره برداري صنعتي استان در سال جاري افزود: طي 
سال جاري تاكنون 172 پروانه بهره برداري صنعتي در استان صادر شده 
كه ميزان سرمايه گذاري آن 460 ميليارد تومان بوده است.  استاندار مركزي 
گفت: هم اكنون استان مركزي از لحاظ صدور پروانه هاي بهره برداري و 
سرمايه گذاري صنعتي جايگاه چهارم را كشور دارد كه نشانگر استقبال 
س��رمايه گذاران از ظرفيت هاي اين استان اس��ت.  زماني قمي افزود: در 
حال حاضر 104 هزار نفر در واحدهاي صنعتي اس��تان مركزي مشغول 
فعاليت هستند كه چهار و هفت دهم درصد از كل شاغلين صنعت كشور 
را شامل مي شود.  وي خاطرنشان ساخت: مجموع مجوزهاي بهره برداري 
معدني در استان مركزي 489 مجوز است و اين معادن، سالانه 24 ميليون 
تن ظرفيت استخراج دارند.  اس��تاندار مركزي افزود: 40 پروانه اكتشاف 
و بهره برداري معدني طي سال جاري در اس��تان مركزي صادر شده كه 

اشتغالزايي براي بيش از 60 نفر را به دنبال داشته است. 

اجرايمطلوبگازرسانيبهمناطقمختلفالبرز
مديرعامل شركت گاز استان البرز از اجراي طرح     البرز
گازرساني به طالقان با سرعت مطلوب خبر داد. 
حسين تقي نژاد با بيان اينكه شركت گاز استان البرز در سال گذشته با جدا 
شدن از استان تهران تشكيل شد، گفت: فعاليت گازرساني به بخش هاي 
مختلف استان البرز از 2۵ س��ال قبل آغاز ش��ده و تاكنون فعاليت هاي 
چشمگيري داش��ته اس��ت.  وي از وجود 6 هزار كيلومتر شبكه توزيع و 
تغذيه، 260 هزار علمك گاز و 760 هزار مشترك گاز طبيعي در استان و 
نيز از بهره مندي 99 درصد جمعيت شهري و 76 درصد جمعيت روستايي 
از نعمت گاز خبر داد و اظهار اميدواري كرد تا پايان سال آينده 81 درصد 
روستائيان از اين نعمت برخوردار شوند.  مديرعامل شركت گاز استان البرز 
در خصوص سوخت مصرفي نيروگاه شهيد منتظر قائم نيز گفت: از 17 ماه 

قبل هيچ مازوتي در اين نيروگاه استفاده نشده است.

مديركل ارتباطات و فن�اوري اطلاعات اردبيل 
از افزايش فعاليت دفاتر خدمات پس�ت بانكي 
در در روس�تاهاي اس�تان اردبي�ل خب�ر داد. 
بهروز رزمي گفت: 320 دفتر خدمات پست بانك در 
روستاهاي استان اردبيل فعال است كه اين تعداد تا 
پايان س��ال افزايش خواهد يافت.  وي اف��زود: پروژه 
JNAF توسط اداره پست استان انجام مي شود كه در 

اين طرح تمامي مناطق استان كدگذاري جغرافيايي 
مي شود و هر مكان بايد يك كد واحد استاندارد داشته 
باشد كه به ترتيب مكان، فرد و كالا در آن شناسايي 
مي شود.  رزمي عدم انجام آمايش سرزمين در كشور را 
بزرگترين ضعف در زمينه ساماندهي بخش آي سي تي 
عنوان كرد و افزود: متأسفانه به اين مسئله توجهي انجام 
نشده است و در برنامه اي كه در حال برگزاري است، 

مناطق مختلف جغرافيايي استان در آن مورد بررسي 
قرار مي گيرد و بعد از اس��تعداديابي سرمايه گذاري 
در آن انجام مي ش��ود.  مديركل ارتباطات و فناوري 
اطلاعات استان اردبيل ادامه داد: طي سال هاي اخير 
توجه ويژه اي در اس��تان به مبحث آي سي تي شده 
است كه ايجاد شغل و كارآفريني با آورده بسيار كم 
نس��بت به حوزه صنعت از مزاياي اين طرح اس��ت.  

رزمي بيان كرد: اين ط��رح ظرفيت قابل توجهي در 
ايجاد اشتغال دارد كه بايد از اين ظرفيت به نحو احسن 
استفاده شود.  وي از برگزاري منظم نشست اشتغال 
و كس��ب و كار در حوزه آي سي تي به صورت منظم 
در شهرستان هاي اس��تان خبر داد و افزود: مشاغل 
آي سي تي و ظرفيت هاي آن به صورت كارشناسي و 

دقيق در اين جلسات مورد بررسي قرار مي گيرد. 

افزايش فعاليت دفاتر خدمات پست بانك درروستاهاي اردبيل
   اردبيل

ميترا شهبازي

مريم احمدي
   گزارش يك

۳۸۱ميلياردتومانتسهيلات
بهتوليددرهرمزگانجانميدهد

اس�تاندار هرم�زگان از پرداخت ۳۸۱     هرمزگان
ميلي�ارد تومان تس�هيلات رفع موانع 
تولي�د از ابت�داي س�ال ج�اري تاكن�ون در هرمزگان خب�ر داد. 
جاسم جادري گفت: براساس تكليف و ابلاغ وزارت صنعت، معدن و تجارت 
سهم هرمزگان در سال جاري، پرداخت تسهيلات به 302 واحدي توليدي 
با اعتباري بالغ بر 40۵ ميليارد تومان بود.  وي افزود: براساس دستور بانك 
مركزي ديگر محدوديت و سقفي در پرداخت تسهيلات وجود ندارد و در 
اين راستا از ابتداي سال جاري تا كنون با تشكيل جلسات اين كارگروه، به 
۵1۵ واحد توليدي در هرمزگان تسهيلات رفع موانع توليد پرداخت شده 
است كه رقم پرداختي معادل 90 درصد سهميه در نظر گرفته شده براي 
استان است.  اس��تاندار هرمزگان افزود: افرادي كه متقاضي دريافت اين 
تسهيلات هستند نيز مي توانند هرچه سريع تر مراجعه و ثبت نام كنند.  
جادري بر لزوم توجه به صنايعي كه مي توانند براي هرمزگان به يك برند 
تبديل شوند تأكيد كرد و گفت: در اين راستا بايد به ظرفيت هاي موجود در 
استان از جمله صنايع دريايي، شيلاتي و كشاورزي به خصوص خرما بيشتر 
توجه و تسهيلات لازم براي سرمايه گذاري در اين بخش پرداخت شود تا 

چنين صنايعي به يك برند براي استان تبديل شوند. 


